
فرار برندها و باشگاه های اسم و رسم دار و 
نامی از تیمداری در لیگ برتر وزنه برداری 
باشگاه های کشور، چند سالی است که 
روند سرعتی و پرشتابی در پیش گرفته 
است! روند خطرناک و تهدیدآمیزی برای 
این مسابقه معتبر و شناسنامه دار داخلی 
که اگر مسئولان سازمان لیگ و کمیته 
مسابقات فدراسیون وزنه برداری هرچه 
سریعتر فکری به حالش نکنند و برنامه ای 
کارآمد برایش تدارک نبینند، قطعاً باید 
دیر یا زود قید این مسابقات را زده و با 
لیگ برتر وزنه برداری خداحافظی کنیم.

 
 لیگ وزنه برداری 
یا محله بروبیا؟!

برگزاری رقابت های»لیگ« در رشته 
وزنه برداری اگرچه سابقه و سن و سال 
دیرینه و نسبتاً کهنی دارد اما این رقابت ها 
هر چه که جلو می رویم، نه تنها از نظر کمی 
و کیفی پیشرفت و توسعه ای در خور شأن 
و نام بزرگ وزنه برداری نداشته است، 
بلکه هر دوره نسبت به ادوار قبلی 
شرایط وخیم تری به خود می بیند. قطعاً 
سال 1403 باتوجه به وضعیت بحرانی که 
برای باشگاه ذوب آهن اصفهان)قهرمان 
فصل گذشته این رقابت ها( از نظر مالی 
و بودجه ای رخ داده است، شاید دیگر 

این باشگاه علاقه ای به تیمداری در 
لیگ وزنه برداری نداشته باشد. به همین 
دلیل با انصراف احتمالی این باشگاه 
از لیگ فصل آتی، مطمئناً شرایط لیگ 
وزنه برداری ایران بدتر و سخت ترخواهد 
بود، مگر اینکه تمهیداتی برای لیگ آتی 
تدارک و طراحی شود که این مسابقات 
را از تعطیلی احتمالی نجات بدهد. لیگ 
وزنه برداری چندسالی هست، جای اینکه 
هر سال بر سطح کمی و کیفی آن افزوده 
شود، تبدیل شده است به محله برو و 
بیا! یعنی اینقدر دست اندرکاران سازمان 
لیگ و کمیته برگزاری مسابقات، در پیاده 
کردن و طراحی قوانین و استانداردهای 
مورد نیاز برای چهارمیخ کردن تیم ها 
در پایبند بودنشان به استانداردهای 
لیگ ضعیف عمل کرده و قراردادهای 
ناکارآمدی با مجموعه ها و برندهای 
همین  که  می کنند  منعقد  مختلف 
موضوع دستاویزی برای تیم ها است تا 
آنها از خلأ موجود نهایت بهره برداری لازم 
را برده و هر طوری دلشان می خواهد در 
فصول مختلف برای تیمداری در لیگ 
برنامه ریزی کنند! درنهایت نیز وقتی 
شرایط بر وفق مرادشان نباشد عطای 
لیگ وزنه برداری را به لقایش بخشیده و 
بدون اینکه گزندی از سوی سازمان لیگ 
به آنها برسد با ادامه سرمایه گذاری در این 
ورزش خداحافظی می کنند! درست مثل 
تیم هایی که سال های گذشته در لیگ 
وزنه برداری ایران حضور داشتند ولی به 
دلیل بی برنامگی و نداشتن یک ساختار 
توانمند و قوی در سازمان لیگ و کمیته 

مسابقات از این رقابت ها خداحافظی 
کرده و به سرمایه گذاری در رشته های 
ورزشی دیگر پرداختند. مثل تیم های 
سایپا، بیمه رازی، آتش نشانی، پیام 
ارتباطات، ایران مال، یاسین پیش رو، 
ایران خودرو و خیلی تیم های دیگر که 
همین شرایط باعث رفتنشان از لیگ 
وزنه برداری شد. رفتنی که پیامدهای 
منفی بسیاری را نیز به دنبالش برای 
لیگ وزنه برداری بجا گذاشته است. زیرا 
تیم هایی که بعد از یکی، دو فصل حضور 
از لیگ وزنه برداری می روند، تبلیغات 
منفی را علیه این مسابقات دارند که 
اصلاً به صلاح وزنه برداری و وزنه برداران 

لیگی نیست.
 

برگزاری لیگ در مجموعه های 
بی کیفیت و دورافتاده!

قطعاً یکی از دلایل مهمی که باعث 
می شود لیگ وزنه برداری ایران از نظر 
کمی و کیفی افت محسوسی داشته 
باشد و نتواند آنطوریکه باید و شاید 
ه ها و برندهای  باعث جذب باشگا
معتبر برای سرمایه گذاری در لیگ 
شود، این است که دست اندرکاران 
برگزاری این مسابقات، هر سال به جای 
اینکه محل و مکان برگزاری مسابقات 
رتقا  لیگ در هفته های مختلف را ا
بخشیده و مرحله به مرحله بر کیفیت 
و استانداردسازی آن بیفزایند، پسرفت 
داشته و سال به سال و مرحله به مرحله، 
بدتر از قبل کار را پیش می برند! به طور 
مثال مکان دورافتاده و بی کیفیتی که 

زمان لیگ فدراسیون  مسئولان سا
وزنه برداری در فصل 1402 برای فینال 
لیگ وزنه برداری در نظر گرفته بودند، به 
قدری از نظر استانداردهای مورد نیاز و 
درخور شأن و نام وزنه برداری ایران فاصله 
داشت و دور بود که حتی موجب شده 
بود تا مسئولان ورزش کشور نیز از حضور 
در این رویداد خودداری نمایند! مطمئناً 
همین موضوع یعنی برگزاری و طراحی 
مسابقات در مکان ها و سالن هایی 
بی کیفیت، غیراستاندارد و دورافتاده 
یکی دیگر از معضلات و مشکلات مهم 
و کلیدی است که باعث شده طی این 
سال ها لیگ وزنه برداری ایران نه از نظر 
پوشش رسانه ای و نه از لحاظ استقبال 
عمومی درحد نام و اسم وزنه برداری 
برگزار و سازماندهی شود. قطعاً دست 
اندرکاران این مجموعه برای ارتقای 
سطح کمی و کیفی این رقابت ها چاره ای 
ندارند جز تغییر تفکر جدی در برگزاری و 
سازماندهی این مسابقات در مکان های 
شایسته و با کیفیت که لایق و شایسته 

نام بزرگ وزنه برداری باشد.
 

 ضعیف در پخش زنده 
یا تولیدی سیما!

بدون شک یکی دیگر از دلایل مهم 
و  برندها  ر  فرا عث  با که  کلیدی  و 
مجموعه های بزرگ از سرمایه گذاری و 
تیمداری در لیگ برتر وزنه برداری شده 
یا  است، موضوع »پخش مستقیم 
تولیدی تلویزیونی« از سیمای جمهوری 
اسلامی ایران یا شبکه های اینترنتی 

داخلی است! قطعاً صداوسیما و سایر 
رسانه ها نیز برای انتقال و انعکاس این 
مسابقات در مجموعه خود یکسری 
استانداردها دارند که اگر آنها برایشان 
بی کم و کاست فراهم شود، هیچ مشکلی 
برای پخش و انعکاس مسابقات مختلف 
ورزشی ندارند. لیگ وزنه برداری هم هر 
موقع با این چهارچوب و استانداردها 
برگزار شده، با استقبال پرشوررسانه های 
مختلف همراه شده است. اما در یکی، 
دو سال گذشته چون شرایط برگزاری این 
رویداد مطلوب نبوده است، استقبالی هم 
از سوی رسانه ها برای انعکاس باکیفیت 
این رویداد صورت نگرفته است. همین 
موضوع نیز عامل بسیار مهم و کلیدی 
است برای جذب حامیان مالی و برندهای 
نامی و سرمایه گذاری و تیمداری در 
لیگ وزنه برداری. عاملی که در این 
سال ها کمتر دیده می شود تا همین 
موضوع تبدیل شود به پاشنه آشیل لیگ 
وزنه برداری. علاوه بر این موضوع موارد 
دیگری مثل تاریخ برگزاری مسابقات و 
زمانبندی این رویداد، همینطور رفت و 
برگشتی برگزار شدن این مسابقات یا 
متمرکز بودن آن و میزبانی های پرحرف 
و حدیث استان ها و باشگاه هایی که در 
این رویداد حضور دارند، همه و همه جزو 
معضلات و مشکلات کلیدی است که اگر 
به دنبال برگزاری لیگی باکیفیت در رشته 
وزنه برداری هستیم باید آنها را مو به مو 
مرتفع و برطرف کنیم. در غیر اینصورت 
باید قید لیگ وزنه برداری را زده و دیر یا 
زود آن را تعطیل شده به حساب بیاوریم.

انعکاس اخبار ورزش ایران
منهای فوتبال 6

 zخبر

طوفان قشلاقی و 
شه بخش در رینگ 

ایتالیا
تیم ملی بوکس مأموریتش را در 
رینگ انتخابی المپیک طوفانی 

شروع کرد.
در حالی که این روزها جنگ 
کسب سهمیه المپیک در رینگ 
بوستو آرسیتسیو به پا است؛ 
ولین  بوکسورهای کشورمان ا

چراغ را با برد روشن کردند.
دانیال شه بخش ستاره تاریخ ساز 
تیم ملی که در وزن 57 کیلوگرم 
راهی این مسابقات شده است، در 
اولین مبارزه با گذر از هفت خوان 
رستم،  یوئی فینول ونزوئلایی 
نایب قهرمان المپیک ریو را در 
3 راند زمینگیرکرد تا نشان دهد 
که برای سهمیه پا به رینگ ایتالیا 

گذاشته است.
شه بخش حالا در دومین مبارزه 
باید با شکور اوزوف ترکمنستانی 
مبارزه کند تا به گرفتن سهمیه 

نزدیک تر شود.
میثم قشلاقی ملقب به تایسون 
ایرانی هم که بعد از کنار گذاشتن 
شاهین موسوی در رقابت های 
انتخابی تیم ملی وزن 80 کیلوگرم 
راهی این مسابقات شد، در اولین 
مبارزه لاکشیا چاهار بوکسور 
قدرتمند هندی را ناک اوت کرد تا 
با خیال راحت راهی دور بعد شود.
تایسون ایرانی حالا در دومین 
مرحله باید به مصاف برنده مبارزه 

سنگال و مکزیک برود.
تیم ملی بعد از یک ماه تمرین زیر 
نظر سرمربی جدید کوبایی اش 
راهی انتخابی المپیک ایتالیا شده 
است و حالا باید ببینیم فونتانا 
با فعالیتی یک ماهه، می تواند 
در اولین مأموریت جدی اش با 
گرفتن سهمیه المپیک روسفید 

شود یا نه.

کوهپایه زاده رئیس 
فدراسیون جانبازان 

و توان یابان شد
 جلیل کوهپایه زاده با 33 رأی 
رئیس فدراسیون ورزش های 

جانبازان و توان یابان شد.
ن  سیو را فد تی  با نتخا ا مجمع 
ورزش های جانبازان و توان  یابان 
بعدازظهر دیروز با تأخیر پنج 
ساعته، از ساعت 15 به ریاست 
شروین اسبقیان معاون وزیر 
نان شروع شد.  ورزش و جوا
رگری  ر کا ین مجمع غفو ا در 
رئیس کمیته ملی پارالمپیک، 
دفتر  پرست  منی سر نا حمد  ا
ن ها  سیو را فد مشترک  ر  مو ا
یر اعضای مجمع حضور  و سا
داشتند. مصطفی الهی نسب، 
عباس باغستانی، داود حیدری، 
حسین   ، حیمی ر ضا  ر محمد
رضازاده، جلیل کوهپایه زاده، امیر 
ماندگارفرد و محمدرضا میرزایی، 
نامزدهای تأیید صلاحیت شده 
بودند که حیدری، رضازاده و 
ماندگارفرد غایب بودند و رحیمی 
هم انصراف داد و الهی نسب، 
باغستانی، کوهپایه زاده و میرزایی 

برنامه هایشان را ارائه کردند.
جلیل کوهپایه زاده با 33 رأی 
57 نفر عضو مجمع  ز جمع  ا
انتخاباتی رئیس فدراسیون شد. 
در این بین الهی نسب یک رأی، 
باغستانی دو رأی و میرزایی سه 
رأی را به خود اختصاص دادند 
و 18 رأی سفید هم به صندوق 

انداخته شد.
در ادامه مجمع، رأی گیری برای 
معرفی اعضای هیأت رئیسه 
فدراسیون انجام شد که مژگان 
نصیری و امیر ماندگارفر به ترتیب 
با 44 و 41 رأی به عنوان نایب 
رئیس اول و دوم انتخاب شدند. 
سیدمجید موسی کاظمی با 44 

رأی خزانه داری را گرفت.
زهرا نعمتی و سعید سلگی هم به 
ترتیب با 42 و36 رأی کارشناسان 

خبره شدند.
جواد حردانی و علی تقی پور با 20 
و 35 رأی برای نماینده هیأت های 
ب  نتخا ا ه ها  شگا با زشی  ر  و

شدند.

محمود افشاردوست:::

 پائز می تواند به تیم ملی والیبال کمک کند

ســخنگوی کمیتــه فنــی فدراســیون والیبــال درباره ســرمربی جدیــد گفت: 
»در رزومه کاری پائز، حضور در تیم های ملی فرانســه و برزیل و دســتیاری 
رزنده و بلان دیده می شــود. شــاید اســم او بین مربیان ســطح بالای جهان 
دیــده نشــود، امــا مربــی کم تجربه ای نیســت و با تیم های ملی و باشــگاهی 
مختلــف کار کــرده اســت. او می تواند بــه تیم ملی والیبال ایــران کمک کند 

و امیــدوارم ایــن اتفاق خیلــی زود بیفتد.«

نوشاد عالمیان

 نفر 49 رنکینگ جهانی شد

نوشــاد عالمیــان ملی پــوش پینــگ پنــگ ایــران بــه رده ۴۹ رنکینــگ جهــان 
صعــود کــرد. عالمیــان که قبلاً نفر 50 رنکینگ جهانی بود، با از دســت رفتن 
ســهمیه تیمی به خاطر کم آوردن ۹5 امتیاز، با یک پله صعود نفر ۴۹ شــد 
و امیــدش بــرای تصاحــب ســهمیه المپیک از رنکینگ جهانی بیشــتر شــد. 
نیمــا عالمیــان و امیرحســین هدایی هم با دو پله صعــود به ترتیب روی پله 

17۹ و 117 ایســتادند.

بهروز عطایی

در تیم والیبال فولاد سیرجان ماندگار شد

بهــروز عطایــی، ســرمربی ســابق تیــم ملــی والیبــال، بعــد از چنــد ســال کار در 
والیبــال آمــل، ایــن فصــل به ســیرجان کوچ کرد. او که بیشــتر ملی پوشــان را در 
تیم فولاد سیرجان ایرانیان دارد و حالا تیمش  با 20 پیروزی، ۴ شکست و 57 
امتیــاز، صدرنشــین لیــگ برتر والیبال اســت، برای فصل بعد هــم قراردادش را 
تمدیــد کــرد. بــا این حســاب بهــروز عطایــی بعد از تجربــه خوب، یکســال دیگر 

در ســیرجان ماندنی شــد.

 zسوژه

 zگزارش

رضا عباسپور
روزنامه نگار

سایت والیبال ورلد وابسته به فدراسیون 
FIVB( و معتبرترین  جهانی والیبال )
سایت والیبالی دنیا در گزارشی درباره 
انتخاب سرمربی تیم ملی ایران، نوشت: 
موریس موتا پائز سرمربی برزیلی هدایت 
مردان والیبال ایران را به عهده گرفت تا 
در آخرین تلاش برای صعود به المپیک 
2024 پاریس شرکت کند و رویارویی 
با صربستان، ایتالیا، کوبا و آرژانتین در 
هفته اول لیگ ملت ها که چهار حریف 
مستقیم این تیم برای سهمیه المپیک 
هستند، حساس ترین بازی های تیم 

ایران است.
در این گزارش آمده است: »فدراسیون 

والیبال ایران این مربی برزیلی را به عنوان 
جایگزین بهروز عطایی معرفی کرد که 
دو سال هدایت تیم ملی والیبال مردان 
ایران را به عهده داشت و در رقابت های 

انتخابی المپیک برزیل کنارگیری کرد.
موریس موتا پائز 60 ساله اکنون این 
فرصت را دارد تا پس از کمک مربی 
بودن در تیم های ملی برزیل، فرانسه و 
جمهوری چک و همکاری با مربیان بزرگی 
مثل برناردو رزنده و فیلیپ بلین در یک 
دهه قبل، به عنوان سرمربی هدایت تیم 
ملی والیبال ایران را به عهده گیرد. او بین 
سال های 2013 تا 2014 مربی تیم ملی 

والیبال زنان فرانسه بوده است.

سابقه سرمربیگری موریس موتا پائز 
در رده باشگاهی فرانسه هم خیلی 
چشمگیر است. او نزدیک به 30 سال در 
فرانسه کار کرده که 8 جام ملی دستاورد 
او بود. پائز حالا در تیم اپی سنتر اوکراین 
کار می کند. البته او چهار سال در تیم 
پاناسونیک پنترز ژاپن حضور داشته 
که دو جام حاصل عملکرد وی در این 
تیم بوده است. مأموریت پائز صعود 
به المپیک همراه با تیم ایران است. به 
همین دلیل قراردادش کوتاه مدت و تا 
پایان بازی های لیگ ملت های والیبال 

2024 است و امکان تمدید دارد.
پائز مأموریت جدیدش را چالش بزرگی 

در  بزرگی  ند: »چالش خیلی  می دا
تابستان داریم. به اعتقاد من با همراهی 
استعدادهای جوان، اعتماد به نفس و 
همراهی بازیکنان باتجربه، می توانیم 
ترکیب خوبی در تیم ایران داشته باشیم. 
مصمم، با انگیزه و متعهد هستیم که 
تلاش خود را برای صعود به المپیک انجام 
دهیم. همچنین به همراهی هواداران 
والیبال در ایران نیاز داریم تا به بالاترین 

سطح والیبال جهان برسیم.«
ایران بعد از ناکامی در انتخابی المپیک 
 ، نگرفت سهمیه  که  یل  ز بر  2 0 2 3
می خواهد یک سهمیه از پنج سهمیه 
مانده را از رنکینگ فدراسیون جهانی 

بگیرد.
تیم ملی والیبال ایران حالا با رتبه 15 
رنکینگ فدراسیون جهانی، 7 تیم را 
بالاتر از خود دارد. به همین خاطر ایران 
باید 4 تیم را پشت سربگذارد تا سهمیه 
المپیک را بگیرد، چرا که یکی از 5 سهمیه 
مانده برای برترین تیم قاره آفریقاست 
که تاکنون هیچ نماینده ای در المپیک 

2024 ندارد.
مردان ایران در هفته اول لیگ ملت های 
والیبال 2024 در ریودوژانیرو برزیل 
حاضر می شوند و نتیجه جدال حساس 
با صربستان، ایتالیا، کوبا و آرژانتین چهار 

حریف این هفته برای ایران مهم است.

روزهای حساس والیبال ایران  با پائز

سال 1403، سال پرچالش برای لیگ وزنه برداری

فرار برندها به خاطر بی برنامگی!
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قطعاً یکی از 
دلایل مهمی که 
باعث می شود 
لیگ وزنه برداری 
ایران از نظر کمی 
و کیفی افت 
محسوسی داشته 
باشد و نتواند 
آن طوری که باید 
و شاید باعث 
جذب باشگاه ها 
و برندهای معتبر 
برای سرمایه گذاری 
در لیگ شود، 
این است که 
دست اندرکاران 
برگزاری این 
مسابقات، هر 
سال به جای اینکه 
محل و مکان 
برگزاری مسابقات 
لیگ در هفته های 
مختلف را ارتقا 
بخشیده و مرحله 
به مرحله بر کیفیت 
و استانداردسازی 
آن بیفزایند، 
پسرفت داشته 
و سال به سال و 
مرحله به مرحله، 
بدتر از قبل کار را 
پیش می برند!


